
 عضو ش��وراي اس��امي ش��هر ته��ران گف��ت:  بيمارس��تان هاي 
امام خميني)ره(، س��ينا، بوعلي، ش��هداي يافت آب��اد، فياض بخش و 
رس��ول اكرم)ص( در فهرست س��اختمان هاي بحراني از لحاظ ايمني 

حريق قرار دارند كه هنوز رفع خطر نشده اند. 
  رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت گفت: با وج��ود اينكه در 
تابستان جاري، متوسط درجه حرارت بالاتر از تابستان گذشته است، 
اما درياچه اروميه وضعيت خوبي دارد و حتي در قس��مت هايي از آن 

قايقراني انجام مي شود. 
  سرپرست تيم هاي علمي دانش آموزان ايران در المپياد جهاني اختراعات 
و نوآوري هاي كره جنوبي۲۰۲۴ گفت: دانش آموزان مخترع كشورمان در 

اين المپياد موفق به كسب دو مدال طا و يك جايزه ويژه شدند. 

مراس�م عاش�وراي حس�يني با حضور باش�كوه 
م�ردم در جاي ج�اي كش�ور برگزار ش�د. در اين 
بين، تصاوي�ري از يك دس�ته عزاداري منتش�ر 
مي ش�ود كه چند دختر نوجوان بي حجاب در آن 
در حال زنجيرزني هس�تند. انتش�ار اين تصاوير 
واكنش هاي زيادي را در پي داشت. اولين واكنش، 
شناسايي و برخورد با هيئتي كه اين اتفاق در آن 
رخ داده و افرادي بود كه تصاوير آنها منتشر شده 
بود. در اين موضوع اما مسئله اصلي شايد بررسي 
جامعه شناسانه و حتي روان شناسانه علتي است 
كه معلول آن چنين رفت�اري حتي در ميان بخش 
بسيار كوچكي از جامعه بوده اس�ت. براي اطلاع 
از اين موضوع »جوان« با عليرضا ش�ريفي يزدي، 
روان ش�ناس اجتماع�ي گفت وگ�و كرده اس�ت. 

 دليل اينكه يك عده از دختران خلاف 
عرف جامعه و دستورات شرعي به شكل 
بي حجاب اقدام به زنجيرزني در دسته 

عزاداري كردند را چه مي دانيد؟
چند نگاه نس��بت به اين قضيه ممكن اس��ت وجود 
داشته باشد. يك نگاه خيلي ساده اين است كه تصور 
شود اين اقدام توطئه بوده و يك گروهي در يك اتاق 
فكري نشس��ته و تصميم گرفته  اند اي��ن كار را انجام 
دهند و بعد هم فيلم بگيرند و پخش كنند و مواردي از 
اين قبيل كه ما از اين جنس تحليل ها در كشور خود 
خيلي زياد داريم و البته بعضي از مواقع درست است و 
بعضي از مواقع نيز اشتباه است. از نظر جامعه شناسي 
اما واقعيت داراي چند نكته است. اول اينكه اگر شما 
به چهره هاي اين دخترخانم ها نگاه كنيد، عمدتاً دهه 
هشتادي هس��تند، يعني افرادي هستند كه سنين 
آنها زير ۲۰ يا ۲3سال است. اينها افرادي هستند كه ما 
تحت عنوان نسل زد از آنها ياد مي كنيم. از ويژگي هاي 
اين نسل هنجارشكني گروه مسلط و غالب است كه 
اول از پدرومادر و بعد مدير مدرسه شروع مي شود و 
بعد به شهردار، فرماندار، وزير، وكيل و غيره را شامل 
مي شود. در اينجا اما مسئله ديگري نيز وجود دارد و 
آن اين است كه چه بخواهيم و چه نخواهيم، فرهنگ 
عزاداري برای امام حسين)ع( مهم ترين موتور محرك 
فرهنگ ايراني و بعد از آن نوروز اس��ت و اين مسئله 
باحجاب و بي حجاب هم نمي شناسد و خيلي از افراد 
كه ظاهرش��ان با عرف جامعه ه��م همخواني ندارد، 
وقتي ته  دل شان را نگاه مي كنيد، سوگوار و عزادار امام 
حسين)ع( هستند. حال يك مسئله ديگر نيز وجود 
دارد و آن اين است كه بخش مهمي از اين نسل زد به 
حجاب و هنجارهايي كه ما به آن اعتقاد داريم ادبيات 
رسمي كشور اس��ت يا حتي قانونی لازم الاجراست، 
اعتقاد و پايبن��دي ندارند. نكته ديگر هم اين اس��ت 
كه بخش��ي از اين رفتار آنها در راس��تاي رخدادهاي 
سال1۴۰1 قابل تفسير اس��ت، هرچند درست است 
كه دولت اين تفكر را دارد كه مسلط شده و مسئله را 
مديريت كرده و تمام شد، ولي در برخي از موارد اين 
مسئله آتش زير خاكستر است و هنوز اين جريان به 
شكل هاي مختلف نمود دارد و در هر جايي كه امكان 
بروز داشته باشد، خود را نشان مي دهد، حالا ممكن 

است ورزشگاه ها يا مراسم عزاداري باشد. 
 بالاخره با وج�ود اينكه اتفاق�ي كه در 
دسته عزاداري افتاد، خيلي استثنايي 
بود ولي بخشي از جامعه احساس مي كند 
ارزش هايي كه قائل به آن اس�ت، مورد 
تمسخر قرار گرفته. اين برداشت كه از 
سوی بخش مهمي از مردم وجود دارد، 
چه روندي را در جامعه رقم خواهد زد؟ 

يك زماني از اين كيبوردها در مراس��م هاي عزاداري 
امام حس��ين)ع( مي آوردن��د كه گروه��ي مخالفت 
مي كردند كه نبايد شما اينها را در مراسم بياوريد و به 
عنوان يك ساز از آن استفاده كنيد، در حالي كه شيپور 
و طبلي هم كه امروز هس��ت، از اواخر قاجاريه و دوره 
پهلوي اول وارد عزاداري شده است. اين بخشي از اين 
واقعيت اس��ت كه جامعه همراه با تحولات اجتماعي 
كه براي آن پيش مي آيد، خواسته يا ناخواسته چند 
اتفاق برايش پيش مي آيد. يكي از آنها اين اس��ت كه 
در مسير اين تحولات، مس��ئله اصلي كه مهم است، 
عزاداري براي امام حسين)ع( است كه جلوه و شكل 
جديد را به خودش مي گيرد. ش��ما اگر به شهرهاي 
مختلف ايران برويد، شكل عزاداري ها متفاوت است، 
بوشهري ها به يك شكل عزاداري مي كنند ولي اصل 
عزاداري س��رجاي خودش است كه يك بخش آن به 
همين موضوع بازمي گردد و هميشه هم يك گروهي 
با اين وسايل مخالفت كرده اند و با شيپور، طبل و سنج 
هم زماني مخالفت مي شده ولي الان به مرور پذيرفته 
شده است. بدون اينكه بدانيم اين نوع عزاداري اعتقاد 
قبلي آنهاس��ت يا نه، چون واقعاً نمي دانيم در درون 
قلب آنها چيست، بلكه مي خواهم عرض كنم كه چه ما 

بخواهيم يا نخواهيم و چه فرض كنيم اينها به دنبال 
تمسخر مراسم هستند يا نه، ولی اگر بر اين مبنا باشيم 
كه به حريم ما تجاوز شده است، پيش بيني مي كنم كه 
اين سبك عزاداري هم مانند خيلي از چيزهاي ديگر 
زيرزميني و دگرگون خواهد شد و دوباره جامعه به دو 
پاره تقسيم مي ش��ود؛ يك گروه نوجوانان و جواناني 
هستند كه به سبك خودش��ان مي خواهند عزاداري 
كنند و گروه ديگر پا به س��ن گذاش��تگاني هس��تند 
كه دارند مي روند و بعدش ه��م مي ميريم، در حالي 
كه يكس��ري از اصول اعتقادي را كه داشتيم، منتقل 
نكرديم و با دستگيري اين نوجوانان داريم پالسي را 
به آنها مي دهيم كه بعضي از آنها منكر جريان شيعي 
شوند و بگويند اصاً اين س��وگواري براي چيست و 
بگويند هزارو۴۰۰سال پيش يك اتفاقي افتاده است، 
الان چرا ما بايد براي آن ع��زاداري كنيم و اين خطر 
وجود دارد. اينكه عزيزان در مقابل اين مسئله واكنش 
نشان مي دهند، قابل درك و فهم است ولي بيشتر از 
اينكه جنبه مذهبي داش��ته باش��د، جنبه سياسي و 

ترس دارد، چون نمي توانيم مديريتش كنيم و برخورد 
مناسب داشته باشيم، از آن هراس داريم. 

 اصلًا مگر مي ش�ود اين بخش از جامعه 
را مديريت كرد؟ بالاخره بخشي از اين 
نس�ل زدي كه وجود دارد، در تمام دنيا 
به عنوان آنارشيست شناخته مي شوند 
و به قول شما هنجارهاي جامعه را قبول 

ندارند. 
اينها ي��ا آمده اند ما را مس��خره كنند ي��ا اينكه واقعاً 
اعتقاداتي دارند. من اگر خودم بودم به آنها مي گفتم 
خوب كاري مي كني��د كه مي آييد، ول��ي به حرمت 
امام حس��ين)ع( حداقل يك تور مش��كي هم روي 
سرتان بيندازيد و بعد از هيئت هم ديگر مسئله شما و 
پدرومادر و دولت است كه چگونه رفتار كنيد. من فكر 
مي كنم اگر اينها با نيت خالص آمده باشند كه تصور 
مي كنم خيلي از آنها اينگونه هستند يا حداقل دوست 
دارم اينگونه باشند، چون با جوانان زياد سروكار دارم 
و اين خلوص نس��بت به امام حس��ين)ع( را در آنها 
مي بينم، به نظرم جمع كردن آنها از اين طريق ممكن  

است و از طريق احضار به دادگاه نيست. 
 بالاخ�ره اي�ن اتف�اق افت�اده اس�ت و 
ب�ه احتمال زي�اد اين افراد ه�م دعوت 
ش�ده اند تا در خصوص اي�ن اقدامي كه 
انجام داده اند، توضيح دهند. الان بايد 

با اين افراد چه رفتاري كرد؟
اعتقادم اين است كه نخست گسترده كردن اين جريان 
از طرف دولت كار غلطي است و خيلي نبايد در بوق آن 
بدميم. دوم اينكه امسال بياييم براي سال آينده فكر 
كنيم كه اگر در جايي در مراسم عزاداري كساني بودند 

كه اينگونه رفتار كردند، ما بايد چه كنيم. به نظر من 
برخورد سلبي كه كاً غلط است و برخورد ايجابي هم 
اين است كه اتفاقاً اينها را تشويق كنيم، چه خوب است 
كه داريد در مراسم عزاداري شركت مي كنيد و چنين 
ارادتي به امام حسين)ع( داريد كه شركت مي كنيد، 
حالا بياييد ببينيد امام حسين)ع( چه مي گويد، براي 
چه شهيد ش��ده و حرمت به امام حسين)ع( چگونه 
است. حتي شما زن ش��اه س��ابق را در نظر بگيريد، 
عكس ها و فيلم هايش هست كه وقتي به حرم حضرت 
معصومه)س( يا حرم امام رضا)ع( مي رود، يك توري 
مشكي روي سرش مي اندازد، در حالي كه حجاب هم 
ندارد، البته در واتيكان هم همين گونه است، يعني در 
هر جاي مذهبي دنيا كه برويد، اين حجاب وجود دارد. 
حالا مي شود براي بچه ها اين مطلب را جا انداخت كه 
اگر شما هر طوري هم در بيرون از هيئت هستيد، به 
اين مراس��م ربطي ندارد، آن مربوط به شما و پدرت، 
دولت يا مثاً شهردار محل است ولي در اين مجموعه 
به دليل اين فكت هايي كه وجود دارد به احترام امام 
حس��ين)ع( حداقل هايي را بايد رعايت كنيد، يعني 
اگر يك توري مشكي رنگ هم شده بايد داشته باشيد 
و به نظرم 8۰درصد از اينها نيز مخالفتي نمي كنند و 
انجام مي دهند. اگر اينها هدايت شوند و يك مشاور و 
روان شناس و كسي كه زبان جوان را مي فهمد، با اينها 
ارتباط بگيرد، مي شود اين مس��ئله را مديريت كرد. 
اصاً من خودم داوطلب هستم كه اگر تيپ هايي مانند 
اين بچه ها را به من معرفي كنند با ضريب خطاي بين 
3۰ تا 35درصد، يعني بين 6۰ تا 65درصد اينها سال 
ديگر در مراسم شركت مي كنند و يك حجاب حداقلي 

هم را كه عرف جامعه است، رعايت كنند. 
 ب�راي جمع بن�دي بح�ث، از هيئ�ت تا 
سياس�تمداري ك�ه چني�ن ف�ردي را 
مي بيند، بايد چگونه خود را آماده كرده 

باشد؟
در گام اول بايد هميش��ه احتمال بدهيم س��ه چهار 
نفري از اين افراد در هيئت يا شهر ما پيدا مي شود. در 
گام دوم بايد از قبل ما يك پروتكل، برنامه و همچنين 
كساني را داشته باشيم كه هم سن، هم نسل يا حداقل 
هم زبان اينها باشند و با آنها دوست شوند. در گام بعد 
آنها را تش��ويق كنند كه در مراس��م امام حسين)ع( 
شركت كرده اند و در گام چهارم براي آنها جا بيندازيم 
كه حرمت امام حس��ين)ع( ايجاب مي كند ما بعضي 
از چيزها را حداقل به اندازه يك ساعت يا دو ساعتي 
كه در مراس��م هس��تيم، رعايت كنيم. اگر چهار نفر 
آدم بيمار هم در اينها وجود دارد يا از بيرون تحريك 
شده اند، س��ريع شناس��ايي و جداس��ازي مي شوند 
و تكليف ش��ان معلوم اس��ت. عرض نهاي��ي من اين 
است كه در مس��ير س��نت به مدرنيته هميشه بايد 
منتظر چيزهايي باش��يم كه ما را غافلگير مي كند و 
ما نبايد غافلگير ش��ويم و حداقل ب��راي اين موضوع 
اهل فكر و اهل دين، كس��اني كه دغدغه مند مسائل 
فرهنگي هس��تند، بايد بنشينند جلس��اتي را برگزار 
كنند و خروجي آن رويكردي براي حركت سال آينده 
 ش��ود كه به انحال هيئت يا بازخواس��ت از نوجوان

 17-18ساله منجر نشود. 

مديرعامل بهشت زهرا: 20سال از موضوع آرامستان ها عقب هستيم و فقط تا پايان امسال فرصت احداث آرامستان جديد داريم

تهراني ها به زودی بدون قبر خواهند ماند!

زنجیرزنان بي حجاب را بايد مديريت كرد
يك روان شناس اجتماعي در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد:

همانطور كه تول�د ما را 

مهسا گربندي
خوشحال مي كند، مرگ   گزارش  

ناراحت مان خواهد كرد 
و چه بسا بيشتر، اما بايد آمادگي هر چيزي را داشته 
باشيم. اين آمادگي فقط مربوط به خانواده ها نمي شود؛ 
خانواده هايي كه مرگ براي شان اتفاقی غيرمترقبه 
است و درست در لحظه اي كه فكرش را نمي كنند، اين 
حادثه براي شان رخ می دهد. اين آمادگي به مسئولان 
و مديران ش�هر نيز برمي گردد؛ مس�ئولاني كه بايد 
آرامستان جديد را تعيين كنند و اقدامات لازم را براي 
تأسيس آن انجام دهند. چنين كاري، زمينه سازي، 
زيرساخت و همچنين تفكر مديريتي مي خواهد تا به 
بهترين شكل ممكن انجام شود. به تازگي مديرعامل 
س�ازمان بهش�ت زهرا اعلام كرده اس�ت 20سال از 
موضوع آرامستان ها عقب هس�تيم و فقط تا پايان 
امسال فرصت و ظرفيت داريم، اين در حالي است كه 
بايد براي فكر كردن جلوتر مي بوديم و نه عقب تر! اين 
مقام مس�ئول معتقد اس�ت در دوره ه�اي مختلف 
مديريت شهري توفيقي در اين زمينه حاصل نشده و 
اميدوار است بالاخره در دوره ششم مديريت شهري، 
گي�رد.  ص�ورت  آرامس�تان ها  اح�داث 

هيچ ك��س فك��رش را ه��م نمي ك��رد روزي دغدغه 
پايتخت نشينان احداث آرامستان جديد باشد؛ اينكه 
عزيزان شان پس از فوت قرار است در كدام نقطه از تهران 
دفن شوند چراكه هر چند وقت يك بار صحبت از انتخاب 
نقطه جديدي از پايتخت به عنوان آرامس��تان جديد 
مي ش��ود و بدتر اينكه مديرعامل سازمان بهشت زهرا 
نس��بت به نبود فرصت كافي ب��راي اين كار هش��دار 

مي دهد. 
  تهران به ۶ ميليون و۷00 هزار قبر براي ۵0سال 

آينده نياز دارد
محمدجواد تاجيك، مديرعامل سازمان بهشت زهرا در 
دويست وپنجاه ويكمين جلسه ش��وراي اسامي شهر 
تهران در جريان بررس��ي يك فوري��ت لايحه احداث 

آرامس��تان هاي جديد تهران ب��ا بيان اينك��ه احداث 
آرامس��تان هاي جدي��د از ماه ها پيش در ش��ورا مورد 
بررسي قرار مي گيرد، اظهار كرد: »ما ۲۰سال از موضوع 
آرامستان ها عقب هس��تيم و تا پايان امسال فرصت و 
ظرفيت داريم. اگر آرامستان جديد احداث نشود هر روز 

۴۰نفر از اموات روي زمين خواهند ماند.«
او ادامه داد: »چهار نقطه در س��طح شهر براي انتخاب 
آرامس��تان انتخاب و سعي شده اس��ت پراكندگي در 
سطح شهر لحاظ شود كه احداث آرامستان توجيه پذير 
باش��د. درخواس��ت ما اين بود كه به اين اقدام سرعت 
داده شود. 6 ميليون و7۰۰ هزار قبر براي 5۰سال آينده 

نياز داريم.«
تاجيك با بيان اينكه اعضاي شورا در راهنمايي و پيشبرد 
اين موضوع نقش داشته اند، اظهار داشت: »در دوره هاي 
مختلف مديريت شهري توفيقي حاصل نشد. اميدواريم 
در دوره ششم مديريت ش��هري، احداث آرامستان ها 
صورت بگيرد و دغدغه مردم مرتفع شود. اميد مي رود 
بتوان در نيمه دوم امسال با اعتباري كه پيش بيني شده 

است، احداث آرامستان هاي جديد محقق شود.«
در حالي كه ظرفيت بهشت زهرا به عنوان بزرگ ترين 
آرامستان كشور رو به اتمام اس��ت، لزوم چاره انديشي 
مديريت شهري براي خانه ابدي شهروندان تهراني بيش 
از پيش مورد توجه بوده و موضوع احداث آرامستان هاي 
جديد و مكان يابي آنها مورد توجه قرار گرفته و تاكنون 
چندين بار از مكان هاي مختلفي نام برده شده است، اما 
هنوز مكان نهايي احداث آرامستان تهران در سال1۴۰3 
اعام نشده و ظاهراً احداث حداقل يك آرامستان براي 

سال جاري قطعي است. 
با وجود اينكه مديرعامل س��ازمان بهشت زهرا از نبود 
فرصت كافي براي احداث آرامس��تان جديد در تهران 
صحبت می كند و تس��ريع در تصميم گيري براي آن 
را مهم مي داند، اما حبيب كاش��اني، خزانه دار شوراي 
اسامي در جلسه بررس��ي يك فوريت لايحه احداث 
آرامس��تان هاي جديد تهران گفت: »۲۰س��ال است 
براي اين موضوع چاره انديش��ي ش��ده اما در اين دوره 

اتفاق خوبي افتاد. در گذشته زمين هم خريداري شد 
اما به نتيجه نرسيد و رقم هنگفتي براي شهرداري رقم 
خورد. تذكر بنده اين است كه نبايد با عجله در اين زمينه 

عمل كرد.«
او ادامه داد: »تقاضاي ما اين اس��ت كه لايحه از فوريت 
خارج شود چراكه اين موضوع ش��اخك دلالان را تيز 
خواهد كرد كه زمين را گران تر به شهرداري بفروشند.«
گفتني است يك فوريت لايحه احداث آرامستان هاي 

جديد تهران با حداكثر آرای مخالف تصويب نشد. 
  از احداث آرامستان بهشت زهرا تا 3طبقه شدن 

قبرها
نخس��تين تاش ها ب��راي طراح��ي، اج��را و احداث 
آرامس��تاني به نام بهش��ت زهرا با هدف پاي��ان دادن 
به مس��ئله تعدد آرامگاه ها در سطح ش��هر تهران، در 
سال13۴5 انجام ش��د. بر همين اساس قطعه زميني 
در مسير تهران- قم به مساحت 31۴هكتار به اين امر 
اختصاص يافت و فعاليت هاي عمراني و فضاي سبز در 
اين محل شروع شد. نهايتاً بهشت زهرادر سال13۴۹ 
آماده شد، ولي ابتدا به  علت وجود گورستان هاي متعدد 
فعال در محله هاي تهران ب��ا عدم اقبال عمومي جهت 
دفن اموات مواجه و سرانجام با دفن نخستين متوفي 

رسماً مورد بهره برداري قرار گرفت. به جز بهشت زهرا 
1۰آرامستان ديگر در تهران وجود دارد كه برخي هنوز 
فعال، برخي غيرفعال و برخي نيز امروز كمتر آثاري از 

آنها باقي مانده است. 
 با توجه به دغدغه شهروندان تهراني براي خانه آخرت، 
در سال13۴۹ بهشت زهرا در شهرستان ري در جنوب 
تهران احداث ش��د. پ��س از مدتي اين آرامس��تان به 
بزرگ ترين آرامستان كش��ور تبديل شد. در حقيقت 
بهش��ت زهرا ابتدا 31۴هكتار وس��عت داش��ت كه در 
سال1376 با توجه به اينكه ظرفيت اين آرامستان براي 
تدفين اموات مس��لمين رو به اتمام بود، بخش شمالي 
به مساحت 11۰هكتار و در سال1387 بخش شرقي 
به مس��احت 16۰هكتار خريداري و به آن اضافه ش��د 
كه تاكنون بيش از يك ميليون و6۰۰ ه��زار نفر در اين 

آرامستان دفن شده اند. 
اما چندي است كه موضوع اتمام ظرفيت بهشت زهرا 
و لزوم اس��تفاده از راهكار ديگري ب��راي تدفين اموات 
مسلمين در دس��تور كار مديريت ش��هري تهران قرار 
گرفته كه در اين ميان احداث س��ه يا هفت آرامستان 
جديد و حتي فعال كردن دوباره برخي آرامستان هاي 

قديمي تهران مطرح شده است. 

طي اين مدت، چندين بار چاره انديشي هايي در راستاي 
افزايش ظرفيت دروني بهشت زهرا از جمله توسعه آن 
و سه طبقه شدن قبور صورت گرفت، به شكلي كه در 
سال138۹ طرح قبور سه طبقه در دو بخش كيفي به 
انجام رسيد كه يكي از اين اقدامات افزايش قبور از يك 
يا دو طبقه به سه طبقه بود. بر همين اساس قبوري كه 
3۰س��ال از تاريخ دفن آنها در بهشت زهرا گذشته بود 
سه طبقه شدند كه اين اقدام به منظور توسعه بهشت زهرا 

انجام شد. 
  شهروندان نگرانند

فروردين ماه امس��ال بود كه حس��ين نظ��ري، معاون 
خدمات شهري و محيط زيست شهرداري تهران درباره 
احداث آرامس��تان جديد در تهران گفت: »براي چهار 
نقطه با هدف ايجاد آرامستان در حال رايزني هستيم، 
در حال حاضر براي يك نقطه جهت احداث آرامستان 
مذاكره كرده ايم و طرف مقابل گفته زمين را براي احداث 
آرامستان در اختيار قرار مي دهد. براي سه نقطه ديگر 
هم براي احداث آرامس��تان مذاكره كرده  اما به نتيجه 
نرس��يده ايم. تاكنون هيچ نقطه اي به عنوان آرامستان 
جديد مشخص نشده اس��ت، البته مذاكراتي با برخي 
نهادها از جمله بنياد مس��تضعفان در خصوص تأمين 
زميني در شمال غرب تهران انجام ش��ده اما تمام اين 

موارد در حد مذاكره است.«
مذاكرات زيادي انجام شده و مديران شهري نيز نسبت 
به تأسيس آرامستان جديد با رسانه ها گفت وگو كرده اند. 
در اين ميان شهروندان نگران جانمايي آرامستان جديد 
هستند و نمي دانند قرار است در سال هاي آينده خود يا 
خانواده شان را پس از مرگ، در كدام نقطه از تهران به 
خاك بسپارند؛ موضوعي تلخ كه ابهامات موجود در آن 
تلخ ترش نيز كرده است، به همين دليل نياز است هر چه 
سريع تر درباره اين مسئله تصميم گيري شود تا عاوه بر 
رفع دغدغه پايتخت نشينان بحران برزمين ماندن روزانه 
۴۰نفر از اموات در بهشت زهرا رخ ندهد؛ هشداري كه 
مديرعامل سازمان بهشت زهرا بر آن تأكيد كرده است و 

بايد توجه كافي به آن شود. 

سجاد آذری
  گفت وگو
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ايران امسال
 8 پرتاب ماهواره اي خواهد داشت

رئي�س س�ازمان فضاي�ي اي�ران از نخس�تين پرت�اب ماه�واره 
از پاي�گاه فضايي چابه�ار در س�ال۱۴03 خبر داد و گف�ت: ايران 
امس�ال بين ش�ش تا هش�ت پرتاب ماهوا ره اي خواهد داش�ت. 
حسن سالاريه، رئيس سازمان فضايي اظهار كرد: مهم ترين اتفاق صنعت 
فضايي ايران در س��ه سال گذشته احياي ش��وراي عالي فضايي است كه 
بالاترين مرجع سياس��تگذاري صنعت فضايي كش��ور اس��ت. در آذرماه 
سال1۴۰۰ نخستين جلسه و در خردادماه سال جاري جلسه سوم برگزار 
شد.  وي ادامه داد: در جلسه اول شوراي عالي فضايي مسائل مهمي مطرح 
شد و پروژه هاي زيادي استارت خورد. در جلسه دوم شورا برنامه 1۰ساله 
مصوب و در جلسه سوم نيز گزارشي از وضعيت پروژه ها ارائه شد.  رئيس 
سازمان فضايي بيان كرد: ايجاد دبيرخانه شوراي عالي فضايي، تدوين برنامه 
و رصد برنامه ها ماحصل اين جلسات شوراي عالي فضايي بود.  سالاريه گفت: 
در سه سال گذشته پروژه هاي زيرساختي در صنعت فضايي ايران آغاز و 
انجام شد كه شاخص ترين آن پايگاه فضايي چابهار بود كه 1۰سال زمين آن 

در اختيار سازمان فضايي بود اما اقدامي صورت نگرفته بود. 
وي ادامه داد: پايگاه فضايي چابهار در سه فاز برنامه ريزي شد كه تا پايان 
سال بهره برداري از فاز اول آن آغاز و نخستين پرتاب آن انجام خواهد شد. با 
فعال شدن پايگاه فضايي چابهار دسترسي به مدارهاي با شيب هاي مختلف 
فراهم خواهد شد.  رئيس سازمان فضايي ايران از احداث آزمايشگاه كاس 
يك تن خبر داد و گفت: تا پايان سال زيرساخت فيزيكي اين آزمايشگاه 
آماده مي شود، وجود چنين آزمايشگاهي به افزايش ساخت ماهواره، افزايش 

كيفيت ماهواره و ساخت ماهواره با اجرام بالا منجر مي شود. 
وي همچنين از پرتاب ماهواره بومي كوثر در آبان ماه1۴۰3 خبر داد و اظهار 
كرد: اين ماهواره از سوی بخش خصوصي ساخته ش��ده است. در دولت 
سيزدهم بخش خصوصي ما در حوزه هاي تأمين تجهيزات و سيستم ها 
فعال شدند و قراردادهاي بزرگي با بخش خصوصي منعقد شد.  سالاريه 
با اعام اينكه طراحي هاي منظومه ماهواره اي شهيد سليماني انجام شده 
است و  امسال پرتاب آزمايشي داريم، گفت: اميدواريم سال آينده بتوانيم 

پرتاب هاي اصلي را داشته باشيم. 
 وي گف��ت: م��ا ماهواره ه��اي مختلف��ي داري��م ك��ه ماهواره ه��اي 
سنجش��ي- ارتباطي، ناوبري، تحقيقاتي و سنجش��ي- راداري هستند. 
ماهواره هاي ارتباطي بر اساس نقل وانتقال داده تقسيم  بندي مي شوند و به 
لحاظ تكنولوژي مزايايي دارند. منظومه شهيد سليماني نيز يك مجموعه 
باند باريك است و پلتفرم آن به لحاظ سوخت و انرژي سبك تر و كاربري آن 
نيز IOT است.  وي ادامه داد: اگر بنا باشد ما در جنگل ها وجود آتش را پايش 
كنيم يا بخواهيم لوله هاي آب و نف��ت را پايش كنيم، به جاي اينكه از نفر 
يا پهپاد استفاده كنيم، از حسگرها استفاده مي شود و داده ها را به ايستگاه 
منتقل مي كند.  رئيس سازمان فضايي با بيان اينكه پروژه هاي مختلفي را در 
بخش خصوصي تعريف كرده ايم، تصريح كرد: سري ماهواره هاي پژوهش 
در پژوهشگاه فضايي تعريف شد كه مناقصه تعدادي از آنها در سال1۴۰۲ 
و تعدادي در سال1۴۰3 برگزار شده است. چهار مجموعه از ماهواره هاي 
پژوهش به نتيجه رسيده است و سري هاي بالاتر به تدريج انجام مي شود. 
منظومه هاي ديگري نيز تا پايان سال1۴۰3 انجام مي شود كه تعدادي از 

آنها مناقصه شده و تعدادي نيز در حال انجام است. 
وي با اشاره به تكميل پروژه هاي سال هاي گذشته توضيح داد: نمونه كيفي 
ماهواره ناهيد۲ و نمونه پروازي آن، ماهواره طلوع3 در سال گذشته رونمايي 
شد. بلوك انتقال مداري سامان، ماهواره ظفر و طلوع از جمله پروژه هايي 
است كه براي تكميل آنها تاش مي كنيم. ماهواره ظفر۲ و طلوع به  زودي 
پرتاب مي شود.  سالاريه گفت: صنعت فضايي ايران صنعت جواني است و 
بايد پرتاب هاي زيادي انجام شود تا به تثبيت برسد.  وي با اشاره به تعريف 
پروژه هاي جديد گفت: كارهاي دو ماهواره سنجشي پارس۲ و 3 با دقت 
انجام مي شود كه پارس۲ با دقت تصويربرداري هشت متر و چهار متر است. 
پارس۲ با دقت تصويربرداري دو برابر بهتر از نمونه قبلي است. پارس۲ در 
مرحله ساخت است و امسال رونمايي مي شود.  رئيس سازمان فضايي بيان 
كرد: ماهواره هاي راداري را تعريف كرده ايم كه راد1 و راد۲ است كه راد1 
با دقت 5۰متر و راد۲ با دقت ۲۰متر اس��ت. ماهواره هاي پارس سنجشي 
اپتيكي و ماهواره هاي راد سنجشي راداري هستند.  سالاريه گفت: طلوع3 
و ظفر۲ آذرماه و دي ماه با پرتابگر خارجي پرتاب خواهند شد. همچنين 
بلوك انتقال مداري سامان و يك ماهواره تحقيقاتي در مرداد پرتاب مي شود 

و مجموعاً امسال بين شش تا هشت پرتاب خواهيم داشت. 

8هزارو80پروژه مسكن و اشتغال
بهزيستي همزمان در كشور افتتاح شد

2 هزارو۶22 پروژه مس�كن و ۵ هزارو۴۵۸ پروژه اشتغال همزمان 
افتتاح شد. 

علي محمد قادري، رئيس سازمان بهزيستي در نشست خبري افتتاح 
8هزارو8۰پروژه مس��كن و اش��تغال بهزيس��تي همزمان در كشور به 
صورت ويدئوكنفرانس اظهار كرد: بيشترين تعداد مسكن ها در استان 
كرمان با افتتاح ۲6۲پروژه مسكن بوده اس��ت.  وي ادامه داد: موضوع 
مسكن و اشتغال در بهزيس��تي، رش��د و جهش جدي داشته است و 
1۲ هزارو5۰۰ميليارد تومان تسهيات اشتغال براي بهزيستي درنظر 
گرفته شده است.  رئيس سازمان بهزيستي كشور خاطرنشان كرد: طي 
18سال از سال1385 تا ابتداي دولت سيزدهم، 1۴۲ هزارو۴8۰واحد 
مسكن تحويل شده بود اما طي دولت س��يزدهم، ۴8 هزارو۴33واحد 
مس��كوني غير از تعدادي كه روز گذش��ته بهره برداري ش��د، تحويل 
داده شده اس��ت.  قادري تصريح كرد: ساخت مسكن براي مددجويان 
بهزيستي در اين دولت، رشد عملكرد بيش از 3۰درصدي داشته و بيش 
از ۴5هزار واحد مسكوني به مددجويان بهزيستي در مسير تحويل است.  
رئيس سازمان بهزيستي كشور گفت: بيش از ۲هزار ويلچر برقي از سوي 
سپاه پاسداران در راستاي مس��ئوليت اجتماعي در بندرعباس تخليه 

شده است و تا روزهاي آينده در مسير تحويل قرار خواهد گرفت. 
وي گفت: موضوع حق پرستاري كه يكي از اركان قانون حمايت از حقوق 
افراد داراي معلوليت اس��ت، از ابتداي انقاب تا قبل از دولت سيزدهم 
براي برخي خانواده هايي كه معلولان را در خانواده نگهداري مي كردند، 
دچار محدوديت هايي بود و حق پرستاري فقط به معلولان داراي ضايعه 
نخاعي اعطا مي ش��د اما امروز در برخي اس��تان ها همه معلوليت هاي 
شديد را تحت پوشش قرار داده اس��ت.  قادري تصريح كرد: در برخي 

استان ها ۲۰۰ تا ۹۰۰درصد افزايش تعداد حق پرستاري داريم. 


